
 
 

Zadeva: Zapisnik 74. redne seje PS SINTEZE-KCD in NSVS 

Seja je potekala prek elektronskih medijev v torek, 1. oktobra 2024 med 17 in 18.30 uro, po 

naslednjem dnevnem redu: 

1. Pregled dela, ocena nastale situacije, naloge; 

2. Informacija o pogovoru na TV MB; 

3. Predlog pisma Predsednici RS; 

4. Razno – pismo RS o poteku projekta 2TDK. 

   Ad 1 in Ad 3) Pregled dela, ocena nastale situacije, naloge in pismo Predsednici RS: 

Po krajši uvodni informaciji o opravljenih nalogah (sodelovanje v razpravi na TV MB, udeležba 

na sestanku Gospodarskega sveta, priprava predloga pisma predsednici RS, priprava 

poudarkov za demokratizacijo volilnega sistema, priprava pisma Računskemu sodišču kot 

predlog za revizijo projekta 2TDK, priprava na sestanek s predsednico DZ in predsednikom 

stranke Resni-ca) se je razvila širša razprava o sedanji politični situaciji. V njej je bilo 

opozorjeno, da se je slovenska politična pokrajina nenadoma močno razburkala, pojavila so 

se številna sporočila o novih načrtih novih (starih) političnih akterjih, o nastajanju novih strank 

in strankarskih povezav (predvsem strank, poraženih na zadnjih volitvah), itd.  

Razpravljavci so posebej izpostavili stranko Desus, kjer novo vodstvo (dr. Dimovski) poudarja 

povezovanje z obstoječimi neparlamentarnimi strankami; Gospodarski svet, ki želi postati 

prostor povezovanja sredinsko-desnih strank; obnovljene aktivnosti K. Erjavca; ambicije 

stranke SLS; željo predsednika DS, da ustanovi novo stranko; itd. S to vznemirjenostjo na 

politični sceni se je pravzaprav začelo novo »predvolilno obdobje«, kjer sicer še ne potekajo 

razprave o vsebini oz. programih posameznih strank in njihovih akterjev, temveč prevladujejo 

želje. Vsi poudarjajo potrebo po sodelovanju, praktično nikjer pa ni zaslediti želje po 

združevanju, kar ocenjujemo kot znak, da do bistvenih premikov verjetno ne bo prišlo, razen 

mogoče v Desusu (načrtujemo skorajšnji sestanek z dr. Dimovskim).  

V razpravi je bilo posebej poudarjeno, da v vsej tej zagnanosti ni bilo nikjer zaslediti 

zavzemanja za uveljavitev novega, kombiniranega volilnega sistema. To je in ni presenetljivo: 

snovalci novih strank in novih političnih povezav (do združevanja strank, poraženih na zadnjih 

volitvah, verjetno ne bo prišlo, vsaj v večjem obsegu ne), očitno verjamejo, da se bo ponovil 

fenomen zadnjega desetletja: razpad zmagovalne stranke z zadnjih volitev in zmaga neke 

nove stranke. 

V tej situaciji je še toliko pomembnejše, da pripravimo dokument s poudarkom na elementih 

demokratizacije, ki so nujni, četudi ne bo prišlo do uveljavitve kombiniranega volilnega 

sistema. Prvi osnutek takega dokumenta je pripravljen, poimenovali smo ga »varianta B«. 

Po razpravi je bilo dogovorjeno: 



- Predlog pisma Predsednici RS je potrjen, eventualne pripombe in predloge je mogoče 

sporočiti do petka do 12. ure; 

- Sestanka pri Predsednici DZ se udeležijo Ribičič, Pintar, Peršak, Demšar, Kambič, Marc; 

- Dokument o nujni demokratizaciji volilnega sistema (varianta B) je treba obravnavati kot 

strogo interni in ga v tej obliki zadržati v ožjem krogu sodelavcev, ki naj svoje pripombe 

in stališča posredujejo do konca naslednjega tedna (11. 10. 2024); 

- Še vedno pa v prvem planu ostaja iskanje možnosti, da pripravimo referendum, (če ne 

bo mogoče prej, pa potem, če oz. ko bo DZ sprejel neustrezen zakon o volitvah v DZ), ter 

organizacija »ljudskega zbora«. 

   S tem sta bili izčrpani točki 1 in 3. 

   Ad 2) Informacija o pogovoru na TV MB: 

Razprava na TV MB je bila ocenjena kot zelo pomembna, saj je razkrila, da predstavnik 

stranke SD zagovarja sedanji volilni sistem z utemeljitvijo, da je za spremembe (že) 

prepozno, predstavnik stranke NSI pa je predlog svoje stranke, ki predlaga povečanje števila 

VE na 18 in posledično povečanje števila poslancev na 92 (kar zahteva spremembo Ustave 

RS), zagovarjal z zelo šibkimi argumenti. 

Posebej je treba poudariti in se zahvaliti za uspešno delo Vladu Pogorevčniku, ki nam 

zagotavlja sodelovanje v teh razpravah na TV MB. Trenutno je to naš edini pomembnejši 

kanal za komuniciranje z javnostjo. 

   Ad 4) Predlog računskemu sodišču za revizijo projekta 2TDK: 

Ker med strokovnjaki in v javnosti narašča prepričanje, da je tudi projekt 2TDK vse bolj 

kontaminiran s korupcijskimi tveganji oz. da poteka netransparentno (zamude, podražitve) 

in verjetno tudi negospodarno (zamude pri usposobitvi postaje v Kopru, ureditev 

ljubljanskega križišča), PSCN pa ne dobiva ustreznih informacij, smo pripravili Predlog 

Računskemu sodišču (RS), da opravi celovito revizijo poteka projekta. 

Dogovorjeno je bilo, da ta zahtevek posredujemo PSCN s predlogom, da ga na RS posreduje 

on, sicer ga bo SINTEZA-KCD. Člani lahko predloge za izboljšanje teksta, ki jim je bil 

posredovan v obliki osnutka, sporočijo do petka, 3. 10.2024. 

   Zapisnik pripravil Emil Milan Pintar 

 


